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СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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• Каб атрымліваць кожны нумар га-
зеты «Світанак» паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

• Рэдакцыя « Світанка »  змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў вы-
дання. Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэлефануйце ў 
рэдакцыю.

•  Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абароне права 
і пошуку бясплатных юрыстаў. Звяр-
тайцеся на адрас газеты «Світанак».

• Рэдакцыя запрашае да 
супрацоўніцтва неабыякавых грамад-
зян. Вашы навіны, паведамленні – на-
шая падзяка. Словам, сувенірам.

Дваццаць гаДоў без вайны

РэзеРвы для 
элегантнай пеРамогі

12 лютага ў Шуміліне прайшоў сход 
грамадскага аб’яднання “Беларускі 
саюз афіцэраў”. Выступоўцы ўхвалілі 
тэзіс кіраўніка Беларусі Аляксандра 
Лукашэнкі пра тое, што чальцы саю-
за афіцэраў з’яўляюцца надзейным 
аплотам дзяржавы, захавальнікамі 
высокіх традыцый, патрыятызму і 
грамадзянскасці. Чальцы арганізацыі 
ганарыліся сваім высокім сацыяльным 
статусам і годным месцам у грамадска-
палітычным жыцці. Так, несумненна, 
сілавікі зараз на Беларусі карыста-
юцца вялікай увагай з боку дзяржа-
вы, ільготамі і асаблівай  падтрымкай 
аўтарытарнага рэжыму Аляксандра 
Лукашэнкі. Апошнім часам гэта “гра-
мадская арганізацыя” плануе папоўніць 
свае рады – у раёне пражывае больш 
за сотню адстаўных вайскоўцаў. А 
тэрміновую службу зараз праходзяць 
ва Узброеных Сілах 107 хлопцаў з на-
шага раёна. Разам з тым афіцэры кла-
поцяцца не толькі пра свае пенсіі, але 

і актыўна выхоўваюць моладзь раё-
на. Па іх меркаванням, падрастаючае 
пакаленне павінна быть патрыётамі, 
падобнымі на сваіх бацькоў і дзядоў. 
Нездарма адстаўнікі і запаснікі са-
вецкай арміі рыхтуюцца да 65-годдзя 
перамогі гэтак званага савецкага на-
рода над гітлераўскай Нямеччынай. 
Аднак гэта вялікая вайна была даўно, 
а перамога належыць нашым дзядам, 
якіх зараз засталося зусім нямнога. А 
сучасным камандзірам карціць яшчэ і 
самім каго-небудзь перамагчы разам 
з дзядамі. Ну і каго? Мабыць ўсіх тых, 
хто расчараваўся ў палітыцы Аляк-
сандра Рыгоравіча і не хоча больш за 
яго галасаваць. Вось для гэтай мэты, 
напэўна і быў створаны “Беларускі 
саюз афіцэраў”. Цікава, а што ў ім бе-
ларускага, калі яны падтрымліваюць 
кіраўніка дзяржавы, які размаўляе па-
расейску, на мове суседняй краіны?

С. горкі.

Мінула дваццаць гадоў з тае пары, 
калі апошні савецкі вайсковец пакінуў 
Аўганістан. Брудная і ганебная вай-
на цягнулася амаль девяць гадоў. Па 
афіцыйным даным, страты савецкай ва-
еншчыны саставілі каля пятнаццаці ты-
сяч савецкіх салдат і афіцэраў, дзесяткі 
тысяч  засталіся інвалідамі. Больш за 
ўсіх пацярпела мірнае насельніцтва – ад 
савецкіх мін, снарадаў і бомбаў, хімічнай 
зброі загінула звыш мільёна чалавек. А 
неўзабаве развалілася і сама савецкая 
імперыя – так бясслаўна закончыліся  ва-
енныя авантуры брэжнеўскага рэжыму. 
На жаль, тады ў гэтыя злачынныя войны 
быў уцягнуты і беларускі народ. Сем-
сот нашых суайчыннікаў не вярнуліся з 
вайны, тысячы маладых людзей на ўсё 
жыццё засталіся калекамі. Штогод 15 лю-
тага мы аддаем даніну павагі тым, каго 
ў мірны час прымусілі аддаваць гэтак 
званы інтэрнацыянальны доўг “пралета-
рыям усіх краін”. У Шуміліне, як і па ўсёй 
Беларусі, адбыліся ўрачыстыя мера-
прыемствы ў гонар Дня памяці воінаў-
інтэрнацыяналістаў. Каля пяцідзесяці 
сведкаў апошняй савецка-афганскай 
вайны сабраліся ля райваенкамата. На 
мітынгу памяць загінуўшых землякоў 
прысутныя ўшанавалі хвілінай маўчання. 
Чатыры шумілінцы: Віктар Угнявёнак, 
Анатоль Скобаў, Іван Сакалоў, Пётр 
Чуркін загінулі ў далёкай паўднёвай 
краіне. Пасля мітынгу ўдзельнікі вай-
ны сустрэліся з чыноўнікамі раённай 
адміністрацыі ў гарадскім Доме культуры. 
У сваім выступленні намеснік старшыні 
райвыканкама А. М. Зайцаў адзначыў, што 
беларусы ніколі не забудуць пра падзеі 
ў Аўганістане. Агучыў зварот да сваіх 
таварышаў па зброі М. А. Калянковіч -  

старшыня раённай арганізацыі грамадска-
га аб’яднання “Беларускі саюз ветеранаў 
вайны ў Афганістане”. Напрыканцы ме-
рапрыемства самадзейныя артысты з 
ГДК далі невялікі канцэрт. Не забыліся 
прадстаўнікі раённай улады ў гэты дзень 
наведаць бацькоў тых, хто не вярнуўся 
з вайны. Групы работнікаў выканаўчай 
улады завіталі да іх ў госці, добрым сло-
вам ўспаміналі дзяцей, абмяркоўвалі вя-
сковае жыццё. Між іншым, ужо дваццаць 
гадоў наша краіна не ўдзельнічае ў ваен-
ных канфліктах. Суседняй Расеі пашан-
цавала менш – новаўтвораная імперыя 
па-ранейшаму вядзе каланіяльныя во-
йны. Першая чачэнская, другая чачэн-
ская, малдаўска-прыднястроўская, тад-
жыкская, асецінская, грузінская… Уся 
гісторыя Расеі сведчыць, што войны ў 
гэтай краіне бясконцыя. “Расея ёсць ваен-
ная дзяржава” – любіў казаць цар Мікалай 
Першы, які жыў ў 19 стагоддзі. У пачат-
ку девяностых, калі Беларусь здабыла 
незалежнасць,група дэпутатаў ад партыі 
БНФ на чале з яе лідэрам Зянонам Паз-
няком дабілася прыняцця новага закону 
для вайскоўцаў. Па гэтаму закону ніводзін 
беларускі хлопец не павінен больш слу-
жыць у “гарачых кропках” . І цяперашні 
кіраўнік Беларусі Аляксандр Лукашэнка 
не асмеліўся парушыць заканадаўства. 
Беларускую моладзь больш не забіраюць 
на пагібель за чужыя інтарэсы ў замежныя 
краіны. Для многіх з маладзёнаў служба 
ў войску праходзіць амаль каля самага 
бацькоўскага дому, а хлопцы даюць пры-
сягу Бацькаўшчыне.  Хто цяпер успомніць 
пра гэты добры пачын дэмакратычнай 
апазіцыі, хто яго ацэніць?

аляксандр Шчамлёў.

эканомія на дзецях?
На штомесячных пасяджэннях савета ра-

ённага аддзела адукацыі разглядаюцца най-
больш значныя пытанні работы адукацыйных 
устаноў нашага раёна. Апошняе лютаўскае па-
сяджэнне савета было прысвечана эканоміі і 
беражлівасці. Даклад аб рабоце адукацыйнай 
сферы зачытаў кіраўнік гаспадарчай групы А. 
А. Ціханенка. Чыноўнік ад педагогікі расказаў 
савету пра ўстаноўку сучасных катлоў, за-
мену старых сістэм асвятлення на энергаз-
берагаючыя свяцільнікі, распрацоўку іншых 
мерапрыемстваў па эканоміі энергаресурсаў. 
Дарэчы, на сённяшні дзень усе кацельні пра-
цуюць на мясцовых відах паліва. Аднак, ня-
гледзячы на цэлы шэраг мераў, скіраваных 
на зберажэнне энергарэсурсаў, планавыя 
заданні па эканоміі не выкананы. Бясспрэчна, 
на гэта паўплывалі моцныя маразы, і зада-
ныя нормы было вельмі складана выканаць. 
Да таго ж, каб з’эканоміць паліва, неабход-
на зноў-такі ўкласці немалыя фінансавыя 
сродкі. Гэту думку выказаў начальнік ад-
дзела адукацыі П. У. Спірыдонаў. Паводле 
Спірыдонава, арыенцір на сучасныя катлы, 
шклопакеты, свяцільнікі, дазволіў бы значна 
знізіць расход энергарэсурсаў. Калі чыноўнікі 
агучылі ўсе апасенні наконт эканоміі энергіі ў 
школах і дзіцячых садках, то затым успомнілі 
пра дзяцей. У пасёлку Мішневічы дзіцячы 
садок сёлета як след абагрэць не здолелі. 
Тэмпература ў пакоях плюс 10-15 градусаў 
здароўя дзеткам яўна не прыбавіла. Праўда, 
абівалі вокны плёнкай, але гэта дапамагае 
мала. Тут трэба было дзейнічаць з розумам, 
своечасова замяніць стары кацёл на новы, 
больш эканамічны. Акрамя таго, у садку не 
адрамантавалі дах. Каб вырашыць гэтыя зла-
бадзённыя праблемы, трэба шукаць грошы. А 
пакуль іх няма, застаецца спадзяванне на тое, 
што здароўе дзяцей выратуе веснавое паця-
пленне. 

а. Прылуцкі.

На гэты раз Байкова не 
здзівілі дробязныя пытанні, 
якія павінны былі вырашац-
ца на месцах чыноўнікамі 
выканаўчай галіны ўлады. 
Людзі найперш скардзіліся 
дэпутату на дыскамфор-
тныя ўмовы пражывання. 
Звяртацца да прадстаўнікоў 
вышэйшай заканадаўчай 
галіны ўлады па камуналь-
ных праблемах іх прывучылі 
яшчэ за савецкім часам. Таму 
і палатачнік быў вымушаны 
ўважліва выслухоўваць скаргі 
на праржавелыя трубы, на 
работу рэйсавага транспарту 
і прыватнага гандлю, якасць 
пітной вады ў калодзежах. Да 
прыкладу, у пасёлку Обаль на 
вуліцы Паддубнай камуналь-
ныя службы забылі ўцяпліць 
калонкі. Вада замерзла, жы-
харам даводзіцца хадзіць за 
вадой на суседнюю вуліцу. Як 
высветлілася потым, і вадапра-
водныя сеткі патрабуюць за-
мены. Наогул, як і ў Шуміліне, 
Обалі і вёсках раёна не хапае 
грашовых сродкаў на рамонт 
вадаправодаў. У вёсцы Язвіна 
некаторыя вяскоўцы бяруць 
ваду з закінутай студні. Ста-
рэйшына з вёскі Пабеда В. 
А. Грузневіч прасіў  Байкова 

паклапаціцца аб правядзенні 
газавай веткі. Жыхары Пабе-
ды нічым не горшыя за іншых, 
яны таксама хочуць кары-
стацца прыродным газам. А 
грамадзянін М. А. Лапо дагу-
туль не рэалізаваў чэкі “Маё-
масць” і цяпер не разумее, 
што з імі рабіць. Можа дэпутат 
Байкоў ведае, куды іх пад-
зець? Пытанняў задавалі мно-
га. Для глабальнага развіцця 
эканомікі нібыта і нязначныя, 
але для жыхароў мястэчак не 
менш важныя і жыццёва не-
абходныя. І сапраўды, чаму 
мясцовы сельсавет не змог 
у мястэчку Обаль выдзеліць 
больш прыстойнае і зруч-
нае  месца для прыватных 
гандляроў? І як жыхарам з 
вёскі Слабада Лаўжанскага 
сельсавета дабірацца да 
райцэнтра, калі там няма 
аўтобуснага прыпынку? За-
служыць давер народа ня-
проста. Галоўнае, уважліва 
паставіцца да людзей, калі 
трэба параіцца з імі. Зрэшты 
і самі людзі павінны не толькі 
жаліцца высокаму начальству 
на свае балячкі, але займаць 
больш актыўную жыццёвую 
пазіцыю. Каб наладзіць зва-
ротную сувязь, грамадзяне 

не павінны быць абыякавымі 
да вырашэння пытанняў 
добраўпарадкавання і навяд-
зення санітарнага парадку па 
месцы жыхарства. Адзін ка-
мунгас з дэпутатамі ўсіх пра-
блем не вырашыць. Не трэба 
забываць, што асноўная праца 
прадстаўніка  – распрацоўка 
эфектыўнага заканадаўства 
для ўсёй краіны. Безумоўна, 
удасканаліць нацыяналь-
нае заканадаўствыа дэпу-
тату дапамагаюць і паездкі 
ў свае выбарчыя акругі, рэ-
гулярны прыём грамадзян 
па асабісттых пытаннях. Але 
як паказвае практыка, зако-
ны на месцах па-ранейшаму 
не спрацоўваюць, буксуюць 
у бюракратычным балоце. 
У выніку расце колькасць 
выбаршчыкаў, якія наўпрост 
перагружаюць дэпутата Па-
латы прадстаўнікоў Нацыя-
нальнага сходу просьбамі і 
зваротамі бытавога характару. 
А можа, там, наверсе сядзяць 
заканадаўцы, якія і пішуць 
такія законы – далёка не без-
дакорныя, узважаныя, даска-
налыя і наогул неадпаведныя 
паўсядзённай і палітычнай 
рэчаіснасці?

алесь Шумскі.

Бліжэй да наРода 
Дэпутат Палаты прадстаўнікоў нацыянальнага сходу Рэспублікі беларусь в. М. 

байкоў праз тэлефонную сувязь сустракаўся з народам. на працягу дзвюх гадзін жы-
хары нашага раёна мелі магчымасць паведаміць дэпутату пра свае набалелыя пра-
блемы. 
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У калектыве кандытарскага цэху пра-
цуе ўсяго сем чалавек. Узначальвае цэх 
вопытны кандытар з саракагадовым 
стажам З. Г. Канстанцінава. Прадукцыя 
цэха аддзела грамадскага харчавання 
райспажыўтаварыства заўжды карыста-
ецца попытам. Праснакі, печыва, коржыкі, 
булачкі – больш за 60 найменняў здобна-
булачных і кандытарскіх вырабаў кожны 
дзень завозяцца ў магазіны нашага раё-
на. Прадукцыйнасць працы шумілінскіх 
кандытараў намнога павысілася пасля 
таго, як устанавілі новае абсталяванне. 

Цэх займеў дзве параканвенцыйныя 
печы, узбівальную і цестамясільную ма-
шыну. Але ўсё роўна ўмелых без жано-
чых рук не абыйсціся. Больш таго, нашы 
кандытары на роўных вытрымліваюць 
канкурэнцыю з вытворцамі Полацка  і 
Віцебска. Пакупнікі ахвотна набываюць 
шумілінскі торт “Казка” – ён смачнейшы і 
таннейшы за прывазны, выраблены з на-
туральных інгрыдыентаў. Дарэчы, у цэху 
торт можна заказаць - тут яго выпякаюць 
і ўпрыгожваюць згодна з пажаданнямі 
пакупніка.

17-га лютага расейскія 
масмедыі перадалі чарго-
вую “сенсацыйную” навіну. 
Аказваецца, 9 мая 1945 
года Сцяг Перамогі над 
рэйстагам узнялі зусім не 
рускі Ягораў і не грузін 
Кантарыя, як тое ўбівалі 
ў галовы некалькім пака-
ленням савецкіх людзей, 
а трое зусім іншых воінаў: 
украінец, асецін і бела-
рус. І якраз 17-га лютага 
хавалі апошняга з тройкі – 
асеціна. 

Дзіву даешся, да чаго 
даходзіла сталінская 
фальсіфікацыя гісторыі. 
Святога для яе не было 
анічога. Але ж пасля смерці 
дыктатара прайшло больш 
паўсотні гадоў. Змяніліся 
дзесяткі кіраўнікоў 
краіны, адышлі ў нябыт 
цэлыя эпохі. Чаму ж факты 
фальсіфікацыі адкрываюц-

ца толькі сёння? І ці многа 
такіх “адкрыццяў” нас ча-
кае наперадзе? 

Не ведаю, як расе-
ян, а беларусаў падоб-
ных “адкрыццяў” чакае 
вялізнае мноства. І тыя 
“адкрыцці” будуць даты-
чыцца не толькі далёкіх 
часоў. Кіраўніцтва сучас-
най Беларусі да драбніц пе-
раняло галоўны сталінскі 
метад укладання гісторыі. 
А таму сёння на экранах БТ 
сістэматычна з’яўляюцца 
“ворагі” Беларусі. Усе, хто 
сёння змагаецца з дыктату-
рай. Прыйдзе час і менавіта 
яны стануць сапраўднымі 
героямі нашай краіны, кім 
будуць ганарыцца нашы 
нашчадкі. Тымі, хто сёння 
змагаецца за беларускую 
мову. Хто выходзіць на 
пляцы з патрабаваннямі 
гаварыць праўду. Хто не 

выракся гістарычнай на-
цыянальнай сімволікі. 
Хто атрымоўвае гіганцкія 
штрафы або сядзіць чар-
говыя 15 сутак за нібыта 
брыдкаслоўе. Хто згубіў 
сваю працу, але не згубіў 
сумлення.

Прыйдзе час, і яго ўжо 
нядоўга чакаць, калі мы 
даведаемся, куды зніклі 
Юрый Захаранка, Анатоль 
Красоўскі, Віктар Ганчар, 
Дзмітрый Завадскі. Калі 
нам з тэлеэкрана будуць 
апавядаць не пра чарговую 
“элегантную” перамогу на 
чарговых выбарах, а рас-
кажуць пра механізмы пра-
вядзення фальсіфікацыі 
тых выбараў. Хацелася 
б толькі, каб пра тое мы 
змаглі даведацца як мага 
раней. Не праз 65 гадоў, як 
пра Сцяг Перамогі. 

г.Станкевіч.

СЬВIТАНАК

Работнікі куль-
туры нашага 
раёна правялі 

справаздачны сход. 
З дакладам выступіў 
начальнік аддзела 
культуры райвыкан-
кама А. Ф. Мацвяйчук. 
Трэба сказаць, што ка-
лектывы ўстаноў куль-
туры раёна дабіліся 
значных дасягненняў 
у 2009 годзе. Даклад-
чык назваў унушальную 
лічбу – 3932 праведзе-

ных мерапрыемстваў за 
мінулы год. Удзельнікі 
сходу пабачылі рэаль-
ныя вынікі сваёй працы 
– на экране былі пра-
дэманстраваны розныя 
графікі, фотафакты, дыя-
грамы. Затым слова бралі 
кіраўнікі народных і фаль-
клорных калектываў, які 
праінфармавалі прысут-
ных аб праведзенай рабо-
це. Варта звярнуць увагу 
на дасягненні шумілінскіх 
работнікаў культуры на 

прапаганду нацыяналь-
ных традыцый. Да пры-
кладу, тры калектывы 
былі прадстаўлены на 
фестывалі ў Даўгаўпілсе: 
народны фальклорны 
калектыў “Гульбічы”, 
народны калектыў на-
роднай кухні “Разынка” і 
раённы Дом рамёстваў. 
Апроч таго, “Разынка” і 
яшчэ адзін з калектываў 
Шумілінскага гарадско-
га Дома культуры бу-
дуць прадстаўлены на 

фестывалі нацыяналь-
ных культур у Польшчы. 
Паездка на фестываль-
кірмаш у польскі горад 
Лодзь будзе падтрыма-
на сродкамі з абласнога 
бюджэту. Праўда і тое, 
што грошай не хапае і 
установам культуры. У 
сувязі з гэтым начальнік 
аддзела культуры аблвы-
канкама Г. Ф. Баркевіч рэ-
камендавала сваім пад-
началеным пашырыць 
практыку платных паслуг. 

Шумілінскім работнікам 
культуры загадалі 
давесці прагнозны паказ-
чык да узроўню мінулага 
году аж да 200 адсоткаў. 
У рамках рэалізацыі гэ-
тага праекта магчымы 
прыдарожны гандаль 
мастацкім вырабамі, 
арганізацыя выставаў і 
канцэртаў не толькі ў на-
шым  раёне, але і ў другіх 
рэгіёнах. Напрыканцы 
сходу выступіў намеснік 
старшыні райвыканка-

ма А. М. Зайцаў. Ана-
толь Мікалаевіч нагадаў 
работнікам культуры пра 
выбары ў мясцовыя Са-
веты дэпутатаў, якія ад-
будуцца ў красавіку. Уво-
гуле, можна думаць, што 
работнікам культуры ўжо 
асцярожна намякнулі, 
як трэба сябе паводзіць, 
каб падтрымаць патрэб-
ных уладзе людзей. 

У. арэшкін.

нацыянаЛьныя ТРаДыцыі – важнейШы 
чыннік захавання кУЛьТУРы

Алег Уладзіміравіч Салтук нарадзіўся ў 
вёсцы Рыжэнькі Мікалаеўскага сельсавета ў 
1946 годзе. Пасля заканчэння Мішкавіцкай 
СШ вучыўся ў Магілёўскім педагагічным 
інстытуце, працаваў настаўнікам. Займацца 
журналісцкай і літаратурнай працай пачаў 
у газеце “Патрыёт” Ушацкага раёна, затым 
працаваў у “Віцебскім рабочым”. Першая 
кніга вершаў “Пачатак дня” выйшла ў 1974 
годзе, пасля – “Працяг”, “Святло зямлі”, 
“На далонях жыцця”, “Трывога лёсу”, “Не 
разлюбі…”, “На вейцы веку”. Лаурэат шэ-
рага літаратурных прэмій і журналісцкай 
прэміі “Залатое пяро”. Паэт, журналіст, га-
наровы грамадзянін Шуміліна.

ганаРовы 
гРамадзянін

Я яшчэ не ведаю канчатковых 
вынікаў каманднай барацьбы, 
але гэта і не так важна. Важ-
на зусім іншае: першыя месцы 
выніковай табліцы занялі краіны, 
якія ўяўляюць сабой  моцныя 
нацыянальныя ўтварэнні. І 
тут трэба казаць не толькі пра 
вялікія дэмакратычныя краіны 
Германію, ЗША, Канаду, а най-
перш пра Швейцарыю, Швецыю, 
Нарвегію, Нідэрланды,Чэхію, 
Аўстрыю, Карэю.

У адрозненні ад беларусаў, 
спартоўцы гэтых дзяржаваў па-
чуваюцца прыналежнымі да сваіх 
народаў не проста месцам жы-
харства, а культурна-ментальнай 
еднасцю. У іх няма прыхаванага 

пачуцця непаўнавартасці і со-
раму за жыццё ў несвабоднай і 
неразвітай краіне. Яны адчува-
юць лучнасць з усёй нацыяй і го-
нар за жыццё ў вольным свеце. 
Спартоўцы 
д э м а к р а -
т ы ч н ы х 
к р а і н а ў 
ганарацца, 
што іхнія 
с і м в а л ы 
назаўжды і не зменяяцца з пры-
ходам новага лідэра краіны. Яны 
нават пра гэтаў у кашмарным 
сне сасніць не могуць.

Нягледзячы на тое, што баюны 
“ севера-западнага краю” ўжо 
запелі пра першы залаты медаль, 

заваяваны на зімовай алімпіядзе 
пасля набыцця незалежнасці, 
ужо  відавочна, што ў тутэйшым 
спартовым каралеўстве не ўсё 
ўпарадку. 

М е д а л і 
былі завая-
ваныя толькі 
ў біятлоне і 
фрыс тайле, 
то бок у тых 
відах спор-

ту, дзе беларусы маюць такія-
сякія традыцыі ды таленавітых 
трэнераў.

Спорт нумар адзін—хакей 
прынёс толькі расчараванні. 
Дый і ці магло быць інакш? 
Няма нацыі—не можа быць і 

перамогаў у камандных відах 
спорту. Прычым зразумела, што 
выдаткі панесеныя краінай на 
развіццё хакею непараўнальна 
большыя чым на развіццё іншых 
відаў.  

У “ беларускім” спорце, як, 
дарэчы, і ва ўсіх іншых сферах 
тутэйшага жыцця, пануе ва-
люнтарызм, эмацыйнасць, не-
дальнабачнасць пры адсутнасці 
свабоды і залежнасці ад сама-
вольства чынавенства. А самае 
галоўнае: тутэйшы спорт па 
сутнасці дэнацыяналізаваны, 
што само па сабе ўжо нонсэнс.

Сымон Фрыстайл.

СПоРТ як ПРаява нацыянаЛьнага гонаРУ

гаспадар з хаты – 
злодзей у акно

У Шумілінскі РАУС звярнуўся 
грамадзянін П. з вёскі Мішневічы. 
Злодзеі абрабавалі хату: залезлі праз 
акно і вынеслі асабістыя рэчы гаспа-
дара, прадукты харчавання. Злачынцу 
адшукалі – ім аказаўся рэцыдывіст з вёскі 
Новае Барсучына. Частка маёмасці вер-
нута гаспадару, а злодзей ужо сядзіць за 
кратамі. Узбуджана крымінальная спра-
ва.

якія высновы мусяць зрабіць для 
сябе тутэйшыя грамадзяне, падвод-
зячы вынікі прамінулай алімпіяды ў 
ванкуверы? 

славУтыя землякі

кРымінал

суіцыд
У гарадскім пасёлку Обаль скончыў 

жыццё самагубствам малады чалавек – 
яму было ўсяго 27 гадоў.  Хлопец звёў 
рахунак з жыццём з дапамогай сама-
стрэла. Прычыну суіцыда высвятляе 
следства.

Марозная і снежная зіма вымагае ад 
людзей дадатковых клопатаў. Дастатко-
ва сказаць, што адведзеныя пад вываз 
снегу спецыяльныя палігоны за гора-
дам, - перапоўненыя. А ў многіх дварах 
паабапал праезжай часткі ўзвышаюцца 
вялізныя брудна-белыя гурбы. Засыпаны 
снегам дахі дамоў – пра яго раставанні 
ўтвараюцца наледзі. Наогул мінімізацыяй 
снежных наступстваў, як і ў прынцыпе 
ўпарадкаваннем навакольных тэрыто-
рый, павінны займацца адпаведныя раён-
ныя службы. Вуліцы павінны ачышчацца 
ад снегу, дахі  - ад наледзі. Калі ж гэта не 
выконваецца належным чынам у належ-
ныя тэрміны – маюць месца несчаслівыя 
здарэнні, у тым ліку і гібель людзей. Як 
паведамлялася раней у СМІ, 19 лютага ў 
Менску на сталую жанчыну зваліўся кава-
лак наледзі. Жанчына памерла да прыез-
ду хуткай дапамогі. У Віцебску ледзяшом 
пакалечана шасцімесячнае дзіця, якое 
дагэтуль знаходзіцца ў рэанімацыі. Вось і 
жыхароў г. п. Шуміліна вельмі непакояць 
вялікія наледзі на дахах дамоў, якія мо-
гуць зваліцца на людзей. Дзякуй богу, у 
нашым раёне да няшчасных выпадкаў не 
дайшло. Па словах галоўнага інжынера УП 
ЖКГ  А. М. Догеля, у камунгасе створана 
брыгада з чатырох чалавек, якія ачышча-
юць дахі ад снегу і лёду. У асноўным бры-
гада абслугоўвае шматпавярховыя дамы 
– на астатнія аб’екты людзей не хапае. 
Дахі школ, сельскагаспадарчых пабудоў, 
будынкаў культуры ратуюць ад снегу 
сваімі сіламі. Уладальнікі прыватных дамоў 
таксама не павінны сядзець склаўшы рукі. 
Многія руплівыя гаспадары, узброеныя 
шуфлямі і лесвіцай лезуць на дахі і зграба-
юць снег на зямлю. А мінакам на вуліцам 
трэба часцей паглядаць уверх і трымацца 
далей ад навіслай ледзяной глыбы.

веснавыя 
настУпствы

Брахня як галоўны прынцып палітыкі

смачна і нядорага

далёка не 
ўцёк

Адзін мужчына з вёскі Пабеда 
праходзіў курс лячэння ў стацыянары. 
Падлячыўся, вярнуўся дадому і… не 
знайшоў сваіх рэчаў. Прапаў тэлевізар, 
пасцельная бялізна, прас, дыван. Па-
цярпелы пазваніў у міліцыю. Злодзея 
хутка знайшлі па лапаце, якую той згубіў 
на дорозе.  Ён ужо меў праблемы з зако-
нам: абрабаваў хату ў вёсцы Добрына. 
Злодзея затрымалі, а некаторыя рэчы 
вярнулі гаспадару. 
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лукашенко специально 
опоздал на инаугурацию?

кРэатывУ – як ад казла малака

во даліся ў знакі тыя 
сайты! І пасля гэтага 
будуць яшчэ клясціся, 

што ўказ № 60 прадыктаваны 
выключна жаданнем змагац-
ца з выявамі голых цётак у 
Сеціве? Калі ўжо на тое, дык 
Лукашэнка мусіць быць уд-
зячны зубастым сайтам, што 
хоць падхлістваюць ягоных 
ідэалагічных «охранителей»!

У пасажы высокай 
начальніцы звяртае на сябе 
увагу канструкцыя «ня-
хай лепш… чым». Падтэкст 
міжволі такі: калі справы 
дрэнь, лепей ўжо хай колюц-
ца самі чыноўнікі, бо ўсё адно 
«нячэсныя» пісакі пранюха-
юць ды раззвоняць. Пра тое, 
што ўлада апрыёры мусіць 
быць празрыстай, падкан-
трольнай і падсправаздачнай 
грамадству, і гаворкі няма.

Зрэшты, і гэтыя зму-
шаныя ўстаноўкі — як 
мерцвяку прыпарка. Да 
крэатыўнасці ідэолагаў 
заклікаюць банальнымі, 
зашмальцаванымі тэзамі 
кшталту «ісці ад жыцця».

Праблема ж у тым, што жыц-
цё — вельмі шматстайнае. 
Праз танаваную шыбу служ-

бовага мерседэса яно бачыц-
ца зусім іначай, чым з акна 
хрушчоўкі ці, напрыклад, з-за 
кратаў на Акрэсціна. Ад якога 
жыцця будуць ісці казённыя 
ідэолагі — здагадайцеся з 
трох разоў.

Калі разабрацца, ідэя адна 
— абараняць кармушку. 
Увесь «крэатыў» вертыкалі 
скіраваны адно на гэта. 
Ідэалогія — адзін з самых за-
тратных і пустых праектаў 
Лукашэнкі. Бальшавікі былі 
фанатыкамі ідэі, хай сабе і 
фальшывай, за імі сапраўды 
ішлі на барыкады. Нават 
Хрушчоў яшчэ мог звысоку 
паплёўваць на імперыялістаў: 
мы першыя запусцілі чалаве-
ка ў космас і ўсё такое!

Цяперашні рэжым пас-
ля бяздарных спробаў 
ідэалагічнага рымейку саўка 
ненадоўга, падчас сытага за-
стою сярэдзіны 2000-х, меў 
апафеозам хіба што прызем-
леную трыяду «чарка, сквар-
ка, патрыманая іншамарка».

Зараз жасамы красамоўны 
казённы ідэолаг не ўлезе з ко-
лам у горла электарату, абу-
ранаму грабежніцкім мытам 
на заходнія легкавікі. Хоць са 

скуры вылузніся, не давяд-
зеш, што пятля мытнага звязу, 
энергазалежнасці ад Расіі — 
гэта крута і класна. Палітыка 
жыцця на дурніцу пацярпела 
фіяска.

Армада ж ідэолагаў за 15 
гадоў не згенеравала нічога 
ўцямнага. Нуль па фазе. Голы 
васэр. Сваёй няўклюднасцю, 
бездапаможнасцю цяпераш-
няя ідэалагічная абслуга на-
гадвае апаратчыкаў эпохі 
перабудовы. Яны раз-пораз 
чулі, што час выходзіць з 
акопаў і даваць рашучы бой 
дэструктыўным элементам. 
Але так і не вылезлі. Шэрыя 
людзі з партфелямі былі пу-
стым месцам на тле плеяды 
харызматыкаў, сімвалам якіх 
стаў пасіянарны Зянон.

Іншая рэч, што заразу на-
роду няма таго рамантычна-
га драйву, веры ў прыгожыя 
лозунгі дэмакратаў, як тады. 
Эпоха Лукашэнкі спарадзіла 
масавую апатыю, татальнае 
бязвер’е. І цяжка сказаць, хто 
возьме стырно на тле апатыч-
нага грамадства, калі гнілая 
сістэма з нулявой ідэалогіяй 
папаўзе па швах.

аляксандр класкоўскі.

Между тем есть предположе-
ние, что белорусский лидер 
«задержался» специально. 

Вступая в должность, Янукович принес 
присягу на Евангелии и Конституции 
Украины, после чего получил от пред-
седателя Конституционного Суда удо-
стоверение президента и символы пре-
зидентской власти – печать и булаву.

Как сообщает «Радыё Свабода», когда 
спикер Верховной Рады Владимир Лит-
вин объявил, что среди присутствующих 
находится Александр Лукашенко, того в 
зале не оказалось. 

Тогда Литвин сказал, что Лукашенко 
примет участие в следующих торжествах 
по поводу вступления Януковича в долж-
ность. 

Как сообщают журналисты из Киева, 
Лукашенко действительно опоздал на 
инаугурацию и свое место среди прези-
дентов занять не успел. За церемонией 
он наблюдал, сидя рядом с женой Викто-
ра Януковича.

Отметим, что Лукашенко умудрился 
опоздать на инаугурацию, несмотря на 
то, что прибыл в Киев еще вчера вече-
ром. О причинах его опоздания не сооб-
щается, но, как видим, ждать Александра 
Григорьевича не стали. 

Между тем, по версии АФН опозда-
ние Лукашенко на торжественную цере-
монию стало результатом согласия гла-
вы Беларуси на роль «изгоя» в спектакле 
«Инаугурация Януковича».

Т.к. на инаугурацию Виктора Янукови-
ча приехали президенты Латвии Валдис 

Затлерс, Литвы Даля Грибаускайте, Поль-
ши Лех Качиньский, Македонии Георге 
Иванов, Венгрии Ласло Шойом, Черно-
гории Филип Вуянович, присутствие Лу-
кашенко в этой тесной президентской 
компании было сложно даже предста-
вить. Фото пожимающих руки Лукашен-
ко и Качиньского мгновенно стало бы 
хитом №1 во всем мире. Но благодаря 
уговорам или личной инициативе гостя, 
европейских президентов избавили от 
угрозы непосредственного контакта с 
белорусским «диктатором».

Также добавляется, что на инаугура-
цию Лукашенко позволили взять сына 
Николая. А поскольку супруга Януковича 
сидела в сопровождении внука, то в Вер-
ховной Раде образовался своеобразный 
«детсткий уголок».

Видимо, в качестве благодарности 
за жест добрососедской политической 
воли, Янукович согласился провести с 
Лукашенко двусторонние переговоры. 
Как сообщает пресс-служба украинско-
го президента, Янукович заверил своего 
коллегу, что в отношениях двух стран на-
ступает новый этап. 

– Мы готовы вместе с вами рассмо-
треть все основные стратегические на-
правления развития наших отношений. 
Я готов работать вместе с вами, чтобы 
экономические добрососедские отноше-
ния между нашими странами динамично 
развивались, – сказал он.

Янукович также подчеркнул: «Я не за-
был и не забуду родину своих предков – 
Витебскую область».

Пад выбары высокае начальства стала падварушваць ідэолагаў. Наталля 
Пяткевіч на чарговым семінары папракае: бракуе крэатыву! Інструктуе: не 
варта замоўчваць праблемы. «Няхай лепш першакрыніцай будуць ідэалагічныя 
службы, чым пра іх паведамяць апазіцыйныя сайты».

цУдУ не адБылося
Сёньня адбылася незаплянаваная су-

стрэча кіраўніка місіі і старшыні дэлегацыі 
Эўрапарлямэнту ў Эўранэсьце крыстыяна 
вігеніна з намесьнікам міністра замежных 
спраў Беларусі валер’ем варанецкім. 

А потым на нэйтральнай тэрыторыі, у 
Нацыянальнай бібліятэцы, місія сустрэ-
лася з кіраўнікамі сталых камісіяў Са-
вету Рэспублікі нінай Мазай і Палаты 
прадстаўнікоў Сяргеем Маскевічам. 

Сустрэча зацягнулася. І пасьля яе 
кіраўнік дэлегацыі Крыстыян Вігенін заявіў 
у інтэрвію карэспандэнту Свабоды, што 
прапанова дэлегацыі не прынятая ўладамі, 
яна лічыцца непрымальнай для парлямэн-
ту Беларусі. 

Місія прапаноўвала ўладам вядомы ўжо 
кампрамісны варыянт – пяць назіральнікаў 
ад апазыцыі плюс пяць прадстаўнікоў пар-
лямэнту Беларусі. Спадар Вігенін сказаў:

“Калі скончыцца праца місіі і яна вернец-
ца ў Брусэль, мы абмяркуем сур’ёзна, як бу-
дуць працягвацца стасункі зь Беларусьсю 
адносна супрацоўніцтва ў Эўранэсьце. Мы 
можам зрабіць іншую прапанову. Але калі 
мы ня зможам знайсьці рашэньне цяпер, мы 
паспрабуем працягнуць працу пасьля пер-
шага ўстаноўчага сходу асамблеі Эўранэст, 
якая адбудзецца 24 сакавіка. 

Калі будзе праходзіць устаноўчы сход, 
я як кіраўнік дэлегацыі Эўрапарлямэнту 
ў Эўранэсьце запрапаную, каб асамблея 
стварыла яшчэ раз невялікую працоўную 
групу зь сяброў Эўрапарлямэнту і “Усход-
няга партнэрства”, каб працягнуць працу 
адносна вызначэньня ўдзелу Беларусі ў 
Эўранэсьце. 

Нам патрэбен канал для абмену 
інфармацыі з парлямэнтам у Беларусі. Нам 
патрэбны палітычны дыялёг зь Беларусь-
сю. 

Нам трэба абмеркаваць, як гэта буд-
зе арганізавана, бо мы вельмі выразна 
абазначылі, што парлямэнцкія выбары, якія 
адбыліся ў Беларусі, не адпавядалі патраба-
ваньням міжнародных стандартаў, не былі 
свабоднымі і аб’ектыўнымі. І гэта асноўная 
перашкода для нашых стасункаў у буду-
чым. 

Але з другога боку, ажно тры гады ча-
каць да наступных выбараў. Я думаю, мы 
ня можам дазволіць чакаць тры гады для 

пачатку дыялёгу з афіцыйнымі ўладамі. 
Наша асноўная задача – стварыць умовы, 
каб наступныя выбары былі свабоднымі і 
дэмакратычнымі і каб народ Беларусі мог 
свабодна выказаць свой пункт гледжань-
ня. Гэта значыць, што многія рэчы трэба 
зьмяніць. 

Гэта тычыцца ня толькі выбарча-
га заканадаўства. Ёсьць шэраг іншых 
пытаньняў. Парлямэнт Беларусі павінен 
памяняць шэраг законаў. І мы павінны пра-
цаваць неяк зь імі, каб садзейнічаць гэтым 
зьменам. Натуральна, мы будзем вітаць 
усе крокі ў гэтым накірунку. Але, калі мы 
ня ўбачым прагрэсу, руху наперад, то мы 
перагледзім палітыку адкрыцьця каналаў 
для абмену інфармацыяй. Я застаюся 
аптымістам, што мы зможам знайсьці ра-
шэньне”. 

Спадар Вігенін адзначыў, што дэлегацыя 
мае паўнамоцтвы толькі на тое, каб выслу-
хаць сяброў парлямэнту, выказаць сваё 
меркаваньне. І пасьля вяртаньня ў Брусэль 
ў Эўрапарлямэнце пройдзе абмеркаваньне 
на самым высокім узроўні і будзе прынятае 
рашэньне, магчыма, да сярэдзіны сакавіка. 

Спадар Вігенін адзначыў, што місія 
прапаноўвала ўладам вядомы ўжо варыянт 
– пяць назіральнікаў ад апазыцыі плюс пяць 
прадстаўнікоў парлямэнту Беларусі:

“Мы разумеем, што гэта няроўны па-
дыход, але ёсьць названыя вышэй прычы-
ны, чаму так адбываецца. Незалежна ад 
канчаткова рашэньня, будуць запрошаны 
назіральнікі ад апазыцыі і грамадзянскай 
супольнасьці. І якой будзе наша прапанова 
парлямэнту, гэта трэба яшчэ абмеркаваць і 
вырашыць. 

Мы насамрэч хочам, каб Беларусь бра-
ла ўдзел у гэтым працэсе, каб Беларусь 
разьвівала больш шчыльныя дачыненьні 
з Эўразьвязам і каб ішла шляхам 
дэмакратызацыі”. 

Сябра дэлегацыі Юстас Палецкіс сказаў 
карэспандэнту ”Свабоды”:

“Цуду не адбылося. Кампрамісу не 
было. Але гутарка была вельмі карыснай і 
галоўная выснова, што з цягам часу нейкая 
формула можа быць знойдзена. А пакуль 
усё схіляецца да таго, што больш шанцаў, 
што ўсе 10 месцаў будуць аддадзеныя 
апазыцыі”.

В Верховной Раде прошла торжественная церемония инаугурации 
четвертого президента Украины Виктора Януковича. Александр 
Лукашенко, прилетевший в Киев еще вчера, на инаугурацию опоздал 
и не смог вместе с сыном Колей занять свое место среди президен-
тов. 

Сябры місіі Эўрапарлямэнту заявілі, што ім не ўдалося дасягнуць кампрамісу 
з афіцыйным Менскам адносна ўдзелу беларусі ў Эўранэсьце.

Известный правозащит-
ник, юрист Белорусского 
Хельсинского комитета Гар-
ри Погоняйло прокоммен-
тировал жестокий разгон 
акции солидарности 16 фев-
раля в Минске.

За тем, как ведут себя 
люди в штатском в отноше-
нии мирных граждан, право-
защитник мог наблюдать 
лично. Он присутствовал в 
этот день на Октябрьской 
площади и поделился с сай-
том charter97.org своими 
впечатлениями.

«Сегодня, как и всегда, 16 
числа каждого месяца, де-
мократически настроенные 
граждане провели акцию 
солидарности. Подобные 
акции не являются наруше-
нием, подпадающим под 
закон «О массовых меро-
приятиях». В руках участни-
ков сегодняшней акции не 
было транспарантов. Люди 
пришли выразить солидар-
ность с политическими за-
ключенными и пропавшими 
в Беларуси политиками и об-
щественными деятелями», – 
сказал гарри Погоняйло.

Несмотря на то, что акция 
носила мирный характер, 
ее участников арестовали с 
применением силы.

«Уже на подступах люди 
в штатском, которые, несо-

мненно, являются предста-
вителями спецподразделе-
ний МВД, препятствовали 
проходу участников акции 
на Октябрьскую площадь. 
Некоторых (кого, должно 
быть, хорошо знают в лицо) 
хватали и забрасывали в ав-
тобус. Препятствия оказыва-
лись и представителям СМИ, 
причем в грубой форме. Ме-
шали вести фотосъемку, тре-
бовали убрать камеры. Это 
говорит о том, что людям в 
штатском, по-видимому, был 
дан такой приказ.

Несомненно, такое их по-
ведение – это антиконсти-
туционная деятельность, в 
результате которой граждан 
лишают права на свободу 
слова, свободу выражения, 
свободу собраний», – уве-
рен Погоняйло.

При этом юрист БХК от-
мечает, что люди в штатском 
формально не являются 
представителями власти.

«Люди в гражданской 
одежде не являются пред-
ставителями власти. Это 
форма для анонимного про-
явления силы, чтобы дей-
ствия властей оставались 
безнаказанными. И с не-
правомерными действиями 
людей в штатском должна 
разбираться прокуратура. 
Однако, как мы видим, этого 

не происходит», – отметил 
Погоняйло.

По его словам, так обра-
щались с оппозицией дикта-
торские режимы Латинской 
Америки.

«То, что такие методы за-
прещены нашим действую-
щим законодательством, это 
факт, – сказал юрист. –. Они 
похожи на методы, которые 
использовали диктаторские 
режимы в таких странах 
как Аргентина, Чили, когда 
прямо на улицах похища-
ли оппозиционеров, и они 
бесследно исчезали. Такое 
поведение уже осуждено 
миром и историей».

Как заявляет белорусский 
правозащитник, действия 
нынешних белорусских 
властей на мирных акциях 
оппозиции свидетельствует 
о том, что они не намерены 
соблюдать права человека.

«Поведение властей до-
казывает, что их заявления 
расходятся с реальными де-
лами и призывами Евросою-
за соблюдать права челове-
ка, – отмечает Погоняйло. 
– Это лишь фиговый листок 
для того, чтобы скрыть свое 
отношение к гражданам. 
Власти делают хорошую 
мину при плохой игре, и при 
этом им хочется сотрудни-
чать с Евросоюзом».

«подобное происходило при диктаторских 
режимах в аргентине и Чили» 
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СЬВIТАНАК

Кроме того, суд обязал Сургана выпла-
тить компенсацию морального вреда ми-
лиционеру Сергею Дудкевичу в размере 
2,5 млн. рублей. По словам Северинца, на 
оглашении приговора Сургану присутство-
вало около 20 оппозиционных активистов, 
которые скандировали «Позор» в ответ на 
решение суда.

Суд над Сурганом начался в Витебске 
9 февраля. Он обвинялся в совершении 
преступления, предусмотренного ст. 364 
Уголовного кодекса (насилие либо угроза 
насилия в отношении сотрудника органов 
внутренних дел). Максимальное наказание 
— лишение свободы на срок до шести лет. 
Сурган находился под подпиской о невыез-
де, однако вечером 27 января он был задер-

жан и помещен в следственный изолятор.
Инцидент, в связи с которым проходит 

судебное разбирательство, произошел 3 
сентября 2009 года. Олега Сургана и его 
младшего брата Тараса задержали на оста-
новке общественного транспорта возле 
Витебского медуниверситета, на здании 
которого в тот момент кто-то вывесил бело-
красно-белый флаг. В протоколе, составлен-
ном в Октябрьском РУВД Витебска, Сургана 
обвинили в вывешивании флага, однако 
позже этот протокол куда-то пропал, а вме-
сто него появился другой: якобы, Сурган 
находился в общественном месте в пьяном 
виде, нецензурно выражался и при задер-
жании укусил милиционера за палец.

лУкашенко пРодал 
«лУЧ» Без шУма и пыли

Принадлежащий государству ОАО «Мин-
ский часовой завод» целиком и полностью 
продан швейцарской компании Franck Muller. 
Такую информацию на этой неделе руковод-
ство предприятия озвучило перед управлен-
ческим звеном, не уточнив при этом никаких 
деталей и подробностей: когда совершена 
сделка, на каких условиях? 

Информация ввергла предприятие в ти-
хий шок, коллектив обсуждает только один 
вопрос - грядущие массовые увольнения, по 
слухам, всех, кто старше 35 лет.

Предполагаемые условия сделки были пу-
блично озвучены в октябре 2009 года, когда 
А.Лукашенко вместе с представителем швей-
царской компании посетил завод. В течение 
2-х лет Franck Muller обеспечивает работой 
около 700 человек и поставляет новое обо-
рудование, инвестируя в предприятие около 
10 млн. долларов. В обмен инвестор просил в 
собственность 52% акций будущего СП и в до-
верительное управление 48% акций государ-
ства, а также сдачу ему в аренду всех 52 тыс. кв 
м площадей предприятия с правом последую-
щего выкупа без проведения конкурса. Также 
планировалось предоставить инвестору пра-
во на выкуп в течение 10 лет еще 28% акций 
завода по фиксированной цене 30 рублей за 
акцию с доведением доли Franck Muller в бу-
дущем СП до 80% акций.

На втором этапе планировалась на 23 га 
под Минском выстроить так называемую «Ча-
совую деревню», а на площадях нынешнего 
ОАО «Минский часовой завод» построить 
офисы, бизнес-центры, торговые площадки.

В национальном реестре правовых актов 
не зафиксирована регистрация каких-либо 
документов, связанных с будущей судьбой 
предприятия, позволяющих уточнить условия 
сделки - сам факт продажи сомнений не вы-
зывает. Впрочем, отдельные правовые акты, 
как например распоряжения Лукашенко, с не-
запамятных времен публикуются с большим 
опозданием, если вообще попадают в базу.

Стоит напомнить, что указом А.Лукашенко 
№24 от 10 января 2009 года ОАО «Минский 
часовой завод» был национализирован за 
долги перед бюджетом. В республиканскую 
собственность были переданы 1 011 446 800 
акций номинальной стоимостью 30 рублей, 
в собственность Мингорисполкома - 111 385 
185 акций такой же номинальной стоимостью. 
То есть уставный фонд предприятия составлял 

на январь прошлого года 33,7 млрд. рублей.
Однако, согласно данным официального 

сайта Белорусской валютной фондовой бир-
жи в феврале минувшего года, то есть спустя 
месяц после выхода указа №24, все три вы-
пуска акций ОАО «Минский часовой завод» 
были аннулированы. Если верить сайту, то УФ 
этого предприятия равен 30 белорусским ру-
блям и сформирован 1 акцией.

Несмотря на приведенную информацию 
об аннулировании выпусков акций, в течение 
2009 года - апрель, октябрь, декабрь - на БВФБ 
были зарегистрированы три сделки с акция-
ми ОАО «Минский часовой завод»: 100 штук 
на сумму 1005260300 рублей, 100 штук на 
сумму 1002958900 рублей и 69 штук на сумму 
694310085. Причем, в графе «Итого» указаны 
цифры «269 акций» и «8108912733 (!!!) рублей» 
- проблемы с сайтом или арифметикой или… 
с раскрытием информации.

В общем как минимум трем белорусским 
регуляторам, включая Госконтроль, есть над 
чем поразмыслить и провести соответствую-
щую работу, чтобы развеять плотный туман, 
накрывший предприятие в прошлом году.

Следует отметить, что сделка состоялась 
вопреки или назло белорусским и швейцар-
ским СМИ, поведавшим общественности о 
плачевном финансовом состоянии компании 
Franck Muller.

В этой связи, особую ценность представ-
ляет еще один факт, которым руководство 
часового завода поделилось со своими под-
чиненными. На ожидаемые вопросы сотруд-
ников «А что? А как? А может хоть какие-то 
подробности (сделки)?» последовал ответ: 
«Скоро всё узнаете».

Под словом «скоро» подразумевается за-
планированное предварительно на 4 мар-
та на белорусском телевидении интервью с 
представителем швейцарской компании, в 
ходе которого собеседник расскажет… - нет, 
ни о подробностях сделки - … о том, каким 
замечательным инвестором является Franck 
Muller и как великолепно обстоят дела у этой 
компании по всему миру.

Все обставлено по высшему разряду. 
Большинству белорусов, предпочитающих 
узнавать «новости» по зомбоящику, будет не-
вдомек, что коррупция и «прихватизация» в 
стране тикают как часики…

аФн

активист приговорен к 
шести месяцам ареста

19 февраля в витебске суд приговорил местного активиста оппозиции олега Сур-
гана к шести месяцам ареста. об этом белаПан сообщил сопредседатель оргкомитета 
по созданию партии «белорусская христианская демократия» Павел Северинец. 

Уключэнне Мінска ў спіс 
сусветнага турнэ Rammstein 
стала без перабольшвання 
падзеяй году ў музыкальным 
жыцці краіны. І, як і кожная 
грандыёзная падзея, яна не 
абышлася без скандалаў. 

У пачатку лютага з лёг-
кай рукі аднаго з ЖЖ 
карыстальнікаў у Байнэце 
з’явілася інфармацыя, што гру-
па пенсіянераў напісала ліст у 
Мінгарвыканкам з патраба-
ваннем адмяніць канцэрт у 
сувязі з тым, што «решение о 
преведении концерта несво-
евременно и оскорбительно 
для памяти защитников нашей 
Родины». Перш чым блогер 
прызнаўся, што пажартаваў, 
«навіну» перадрукавалі не 
толькі інтрэнэт-рэсурсы, але 
і друкаваныя выданні. А вось 
патрабаванне старшыні Гра-
мадскай рады па маральнасці 
Мікалая Чаргінца зладзіць 
папярэдні прагляд прагра-
мы, якую «Rammstein» па-
кажа беларускай публіцы 7 
сакавіка, хоць і падобнае на 
кепскі жарт, было агучанае 
22 лютага з усёй сур’знасцю. 

«Што будуць рабіць гэтыя 
нямецкія хлопцы, высту-
паючы на Мінск-Арэне, якая 
з’яўляецца адным з новых 
сімвалаў сучаснай Беларусі і 
якой ганарыцца ўся краіна? 
І як гэта ўсё суадносіцца са 
спецыфікай гістарычнага мо-
манту — 65-годдзе Вялікай 
Перамогі, Вялікі Пост і, на-
рэшце, свята 8 Сакавіка», — 
гаворыцца ў заяве. Чаргінец 
настойвае на тым, каб з кан-
цэртнай праграмай папярэд-
не азнаёміліся міністр куль-
туры і чальцы рады. Інакш «у 
беларускай сталіцы не пазбег-
нуць усплёску згвалтаванняў 
і жорсткасці». Клопат гене-
рала пра ветэранаў і ідэалы 
Перамогі быў бы цалкам 
зразумелы, калі б не некалькі 
«але». 

Спробы сарваць канцэрт 
гурта, матывуючы гэта яго 
амаральнасцю і прыкрываю-
чыся пры гэтым, як шчытом, 
змяшанымі ў кучу савецкімі 
святамі і хрысціянскімі 
традыцыямі, выглядаюць 
не проста абсурднымі, але і 
няшчырымі.

Усім вядома, у што перат-
вараецца штогадовае свят-
каванне 9 мая па ўсёй краіне, 
як толькі афіцыйная частка 
перацякае ў неафіцыйную. 
А пра ветэранаў у нас згад-
ваюць раз на год — акурат у 
Дзень Перамогі. Можна зра-
зумець клопат старшыні рады 
па маральнасці, зважаючы на 
сапраўдную скандальнасць і 
гурту а ягонага новага альбо-
му, забароненага да вольнага 
продажу на радзіме музыкаў. 

Але чаму ў такім разе на 
мінскіх сцэнах без усялякіх 
папярэдніх праглядаў вы-
ступаюць расійскія «пятлю-
ры», «бутыркі» і «трафімы»? 
Ці турэмная лірыка ў меншай 
меры нясе шкоду такой крох-
кай яшчэ самасвядомасці 
беларусаў?

І, нарэшце, словы пра 
амаральнасць не вельмі 
пераканаўча гучаць з вуснаў 
аўтара рамана «Тайна Аваль-
нага кабінета», поўнага 
інтымных падрабязнасцяў з 
жыцця прэзыдэнта ЗША Джо-
на Макоўлі. 

Сямён Печанко.

Rammstein! стой! Раз-два!

галоўнай падзеяй кампаніі па выбарах дэпутатаў мясцовых Саветаў, прыз-
начаных на 25 красавіка, на гэтым тыдні стала фармаваньне акруговых вы-
барчых камісіяў. 

выбары: падманлівыя лічбы

Усе 367 акруговых 
камісіяў цалкам сфарма-
ваныя. Партыйцы скла-
даюць у іх 6,7% ад усіх 
сябраў. Гэта больш, чым іх 
прадстаўніцтва ў тэрыта-
рыяльных камісіях, дзе на 
долю ўсіх партый прыпа-
дае толькі 1,1% месцаў.

Акруговыя выбар-
чыя камісіі рэгіструюць 
ініцыятыўныя групы 
кандыдатаў у дэпута-
ты, выдаюць адпавед-
ныя пасьведчаньні, 
падпісныя лісты і г.д. Яны 
ж рэгіструюць кандыдатаў 
у дэпутаты, разглядаюць іх 
скаргі. 

Сакратар Цэнтральнай 
выбарчай камісіі Мікалай 
Лазавік прыводзіць на-
ступную статыстыку 
фармаваньня акруговых 
камісіяў:  «Сярод партый-
ных актывістаў найболь-
шую колькасьць склада-
юць КПБ — 175 чалавек, 
і „Справядлівы сьвет» 
— 48. Даволі актыўна 
дзейнічаюць Аграрная 
партыя −19, Лібэральна-
дэмакратычная і партыя 
БНФ — па 16, АГП −14. 
Ёсьць прадстаўнікі Грама-
ды, як адной, так і другой. 
Ад „Згоды» — 5 чалавек. 

У цэлым пры 
фармаваньні акруговых 
камісіяў актыўнасьць 
партыяў значна 
павысілася». 

Аб’яднаная грамадзян-
ская партыя правяла ў 
акруговыя камісіі 14 ча-
лавек. Старшыня партыі 
анатоль Лябедзька 
ўдакладняе: у камісіі 
трапіў толькі кожны чаць-
верты вылучэнец: «Але мы 
не падавалі вялікую коль-
касьць прэтэндэнтаў, мы 
падавалі тэставую коль-
касьць. А гэта азначае, што 
ўлада зноў праігнаравала 
людзей, якія па ўсіх пара-
мэтрах прыдатныя да пра-

цы ў акруговых выбарчых 
камісіях. Я не магу зра-
зумець матывацыі, чаму, 
напрыклад, Аляксандар 
Сасноў, які мае досьвед 
працы і ў парлямэнце, і 
ва ўрадзе, ня можа быць 
сябрам акруговай камісіі. 
Тое ж самае можна ска-
заць пра Аляксандра Да-
бравольскага, Валянціну 
Палевікову і многіх-многіх 
іншых. Таму, калі казаць 
пра якасны складнік, то 
тут ніякага адметнага пра-
грэсу я ня бачу». 

Падобна, што ўлады 
пры фармаваньні камісіяў 
улічваюць два факта-
ры. З аднаго боку, трэба 
паказаць міжнароднай 
супольнасьці, што ў вы-
барчых справах нібыта 
назіраецца пэўны прагрэс. 
Таму ў акруговыя камісіі 
ўключаюць і прадстаўнікоў 
апазыцыі. Прыкладам, 
на Віцебшчыне партыя 
«Справядлівы сьвет» пра-
панавала ў камісіі 30 ах-
вотных. І роўна палова зь 
іх будзе тут працаваць. 

Аднак існуе і другі 
бок мэдаля. Так, на дум-
ку старшыні аблас-
ной арганізацыі 
«Справядлівага сьвету» 
Мікалая Селівашкі, улады 
ўважліва «адфільтравалі» 
партыйных кандыдатаў. 
У выніку ў камісіі зусім 
не выпадкова ўключылі 
менавіта тых людзей, 
на якіх можна неяк 
паўплываць:  «У бальшыні 
гэта людзі, на якіх можна 
ціснуць — тыя, хто пра-
цуе. Маўляў, што гэта за 
партыйная актыўнасьць, і 
ўвогуле: працаваць далей 
вы хочаце ці не? Іх нават 
на размовы ўжо выклікалі 
да кіраўніцтва, у Віцебску і 
ў Воршы. У прыватнасьці, 
дырэктар аршанскага 
камбінату будматэрыялаў 
Данілаў ужо выклікаў 

работніка і казаў: «Можа, 
ты забыўся, што кантракт 
падпісваю я?»

Палітоляг Юрась 
чавусаў у размове са 
«Свабодай» падкрэсьлівае: 
да лічбаў трэба ставіцца 
ўважліва: «Тое, што ў 
складзе выбарчых камісіяў 
павялічылася доля 
прадстаўнікоў палітычных 
партыяў і грамадзкіх 
аб’яднаньняў, адбыло-
ся выключна за кошт 
больш актыўнага ўдзелу 
праўладных структураў, 
якія кантралююцца дзяр-
жавай. Я маю на ўвазе 
такія структуры, як «Белая 
Русь», БРСМ, афіцыйныя 
прафсаюзы і некаторыя 
праўладныя партыі. 

Мы бачым, што 
пэрсаналіі ў складзе вы-
барчых камісіяў засталіся 
практычна тыя ж са-
мыя. Адзінае, што цяпер 
яны вылучаюцца не 
працоўнымі калектывамі 
выканкамаў, а, напрыклад, 
грамадзкім аб’яднаньнем 
«Белая Русь». 

Між тым самае галоўнае 
пытаньне гэтых выбараў 
— ці пойдуць на іх людзі? 
На сайце АДС я пабачыў 
такую статыстыку ў адка-
зах на пытаньне «За каго 
вы зьбіраецеся галасаваць 
на мясцовых выбарах?»:

•  «За кандыдата ад ула-
ды — 5,58%

•  За кандыдата ад 
апазыцыі — 22,87%

•  За незалежнага канды-
дата — 9, 64%

•  Я на выбары не пайду, 
ня мае сэнсу — 34,58%»

Але тут варта прыга-
даць: на сёлетніх мясцо-
вых выбарах упершыню 
адменены парог яўкі 
выбарцаў. І таму нават 
жменька выбарцаў цяпер 
можа абраць дэпутатаў. 

Уладзімір глод.


